

**PROTOKOŁ Nr XIX/08**  
**z sesji Rady Gminy Dębica Kaszubska**  
**z dnia 30 czerwca 2008 roku**

W sesji udział wzięli:

- |                                |   |
|--------------------------------|---|
| a/ dwunastu radnych Rady Gminy | - nie obecni: M. Mnich, A. Łomża,<br>M. Szumski |
| b/ Wójt Gminy                  | - Eugeniusz Dańczak                             |
| c/ Sekretarz Gminy             | - Iwona Wójcik                                  |
| d/ Skarbnik Gminy              | - Marek Malinowski                              |
| e/ Dyrektor Zespołu Szkół      | - Teresa Radomska                               |
| f/ Dyrektor Sz. P. w Gogolewie | - Iwona Warkocka                                |
| g/ Kierownik OPS               | - Krystyna Szustak                              |
| h/ Dyrektor ZGK                | - Mirosław Klemiato                             |

**Porządek obrad:**

1. Sprawy regulaminowe:
  - a/ otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad,
  - b/ przyjęcie porządku obrad,
  - c/ przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.
2. Sprawozdanie Wójta z działalności między sesjami oraz z wykonania uchwał.
3. Sprawozdanie z działalności Komisji Rady za okres między sesjami:
  - a/ Komisji Kultury, Oświaty, Sportu i Turystyki,
  - b/ Komisji Rewizyjnej,
  - c/ Komisji Budownictwa, Rolnictwa i Rozwoju Gospodarczego.
4. Podjęcie uchwały w sprawie:
  - a/ zmian w budżecie Gminy na 2008 rok,
  - b/ zatwierdzenia zarządzenia Wójta Gminy Nr OG/114/08 z dnia 09 czerwca 2008 r. w sprawie czasowego zakazy wykorzystywania wody pitnej do podlewania roślin i zabiegów ochronnych,
  - c/ rozpatrzenia skargi na działalność Kierownika Gminnego Ośrodka Kultury w Dębicy Kaszubskiej.
5. Interpelacje radnych.
6. Wolne wnioski, zapytania i informacje.
7. Odpowiedzi Wójta na interpelacje i zapytania zgłoszone w trakcie sesji.
8. Zamknięcie obrad.

**Przebieg sesji:**

**Ad.1**

**a/**

Przewodniczący Rady Gminy Marian Adamowicz powitał Radnych i gości przybyłych na sesję. Następnie dokonał otwarcia sesji Rady Gminy stwierdzając prawomocność obrad. Otwarcia dokonał o godz.11<sup>15</sup> w Sali konferencyjnej Urzędu Gminy.

**b/**

Przewodniczący Rady Gminy Marian Adamowicz poinformował, że przebieg sesji zawarty jest w porządku obrad, który został przesłany Radnym.

Przewodniczący zwrócił się z pytaniem czy są uwagi do przedstawionego porządku obrad.

Wójt Gminy zwrócił się z prośbą o ujęcie w pkt. 5 porządku obrad Planu zbywania nieruchomości na terenie gminy Dębница Kaszubska z dnia 17 czerwca 2008 r. oraz o ujęcie w pkt. 4d porządku obrad podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Dębница Kaszubska do realizacji projektu systemowego w ramach Europejskiego Funduszu Społecznego Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki 2007 – 2013 oraz w pkt. 4e porządku obrad podjęcie uchwały w sprawie zamiaru likwidacji samorządowej instytucji kultury – Gminnego Ośrodka Kultury w Dębнице Kaszubskiej. Więcej uwag do porządku obrad nie wniesiono.

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz zarządził głosowanie nad zgłoszonym wnioskiem Wójta Gminy.

W wyniku głosowania wniosek został przyjęty jednogłośnie /12 za/.

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz zarządził głosowanie nad przyjęciem porządku obrad po wprowadzonych zmianach.

W wyniku głosowania porządek po zmianach został j przyjęty jednogłośnie /12 za/.

**c/**

Do protokołu z poprzedniej Sesji uwag nie wniesiono. W wyniku głosowania protokół został przyjęty /11 za, 1 wstrzymujący/.

**Ad 2**

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz poprosił Wójta Gminy o złożenie sprawozdania z działalności między Sesjami.

Wójt Gminy złożył sprawozdanie z działalności za okres od 31 maja 2008 r. do 29 czerwca 2008r. / sprawozdanie stanowi załącznik Nr 1 do protokołu/.

Ponadto poinformował, że jest po rozmowach z Agencją Nieruchomości Rolnych i są duże szanse na otrzymanie środków, które będą przeznaczone na remonty dróg w Grabinie i Gogolewie oraz wodociągu w Goszczynie.

Następnie Sekretarz Gminy przedstawiła sprawozdanie z wykonania uchwał /załącznik Nr 2 do protokołu/.

Przewodniczący Rady Gminy Marian Adamowicz otworzył dyskusję nad sprawozdaniami.

Radna U. Frankowska poprosiła o bliższe informacje w sprawie planowanego remontu mostu na rzeczce Skotawa.

Wójt poinformował, że ten remont jest planowany w ramach projektu budowy ciągów jezdnych na osiedlu Zajęcza.

Więcej uwag do sprawozdania nie wniesiono.

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz zamknął dyskusję nad sprawozdaniem Wójta Gminy.

### **Ad 3**

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz poprosił Przewodniczących Komisji Rady o złożenie sprawozdania z działalności między sesjami.

#### **a/**

Przewodnicząca Komisji Kultury, Oświaty, Sportu i Turystyki Jadwiga Karaś poinformowała, że jej komisja w okresie międzysesyjnym spotkała się na dwóch wspólnych posiedzeniach komisji, na których omawiano sprawy związane ze współpracą, z Forum organizacji Pozarządowych i funkcjonowaniem GOK-u oraz opiniowano materiały na dzisiejszą sesję. Na oddzielnym posiedzeniu członkowie komisji spotkali się z członkami Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych działającej przy Urzędzie Gminy. Członkowie komisji zostali w sposób szczegółowy zapoznani z działalnością tej komisji i jej zadaniami. Zapoznana radnych z protokołem z tego posiedzenia. Protokół dostępny w Biurze Rady/.

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz otworzył dyskusję nad sprawozdaniem komisji.

Radni nie wnieśli uwag do sprawozdania.

#### **b/**

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Bogdan Rębas poinformował, że komisja w okresie międzysesyjnym spotkała się na dwóch posiedzeniach wspólnych komisji, na których omawiano sprawy związane z współpracą z Forum Organizacji Pozarządowych i funkcjonowaniem GOK oraz opiniowano materiały na sesję.

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz otworzył dyskusję nad sprawozdaniem Komisji Rewizyjnej.

Radni nie wnieśli uwag do sprawozdania.

#### **c/**

Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Budownictwa i Rozwoju Gospodarczego poinformowała, że komisja spotkała się na 2 wspólnych posiedzeniach, na których omawiano sprawy związane z współpracą z Forum Organizacji Pozarządowych oraz funkcjonowaniem Gminnego Ośrodka Kultury i omawiano materiały na sesję Rady Gminy.

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz zwrócił się z pytaniem czy są uwagi do sprawozdania.

Radni nie wnieśli uwag do sprawozdania.

### **Ad 4**

#### **a/**

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz poprosił Wiceprzewodniczącego Rady Krzysztofa Olecha o przedstawienie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy na 2008 rok..

Wiceprzewodniczący Rady odczytał projekt uchwały ( załącznik Nr 3 do protokołu).

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz poinformował, że projekt uchwały był opiniowany na posiedzeniu wspólnym komisji, które odbyło się 30 czerwca 2008 r. i otrzymał pozytywną opinię. .

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz zwrócił się z pytaniem, czy Radni mają pytania dotyczące podejmowanej uchwały.

Radni nie wnieśli żadnych dodatkowych uwag.

Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały.

**W wyniku głosowania uchwała została przyjęta jednogłośnie /12 za/.**

Uchwała stanowi załącznik Nr 10 do protokołu.

**b/**

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz poprosił Wiceprzewodniczącego Rady Krzysztofa Olecha o przedstawienie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia zarządzenia Wójta Gminy Nr OG/114/08 z dnia 09.06.2008 r. w sprawie czasowego zakazu wykorzystywania wody pitnej do podlewania roślin i zabiegów ochronnych.

Wiceprzewodniczący Rady odczytał projekt uchwały ( załącznik Nr 4 do protokołu).

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz poinformował, że projekt uchwały był opiniowany na posiedzeniu wspólnym komisji, które odbyło się 30 czerwca 2008 r. i otrzymał pozytywną opinię. .

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz zwrócił się z pytaniem, czy Radni mają pytania dotyczące podejmowanej uchwały.

Radny P. Pałubicki zauważył, że zarządzenie nie powinno obejmować zakazem używania wody do przeprowadzania zabiegów ochronnych gdyż te zabiegi muszą być wykonywane w odpowiednim etapie rozwoju roślin.

Wójt uważa, że do tych celów rolnicy także mogą gromadzić wodę, gdyż są wykonywane w niewielkich ilościach. Jednocześnie uważa, że obecnie jest już za późno by to zmieniać bo zarządzenie obowiązuje, ale w przyszłości wykorzysta tę uwagę.

Radni nie wnieśli innych uwag.

Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały.

**W wyniku głosowania uchwała została przyjęta jednogłośnie /12 za/.**

Uchwała stanowi załącznik Nr 11 do protokołu.

**c/**

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz poprosił Wiceprzewodniczącego Rady Krzysztofa Olecha o przedstawienie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Kierownika Gminnego Ośrodka Kultury w Dębicy Kaszubskiej. Wiceprzewodniczący Rady odczytał projekt uchwały ( załącznik Nr 5 do protokołu).

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz poinformował, że projekt uchwały był opiniowany na posiedzeniu wspólnym komisji, które odbyło się 30 czerwca 2008 r. i otrzymał pozytywną opinię. .

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz zwrócił się z pytaniem, czy Radni mają pytania dotyczące podejmowanej uchwały.

Radni nie wnieśli żadnych dodatkowych uwag.

Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały.

**W wyniku głosowania uchwała została przyjęta /11 za, 1 wstrzymujący/.**

Uchwała stanowi załącznik Nr 12 do protokołu.

**d/**

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz poprosił Wiceprzewodniczącego Rady Krzysztofa Olecha o przedstawienie projektu uchwały w sprawie w sprawie przystąpienia Gminy Dębica Kaszubska do realizacji projektu systemowego

w ramach Europejskiego Funduszu Społecznego Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki 2007 – 2013

Wiceprzewodniczący Rady odczytał projekt uchwały ( załącznik Nr 6 do protokołu).

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz poinformował, że projekt uchwały był opiniowany na posiedzeniu komisji wspólnych, które odbyło się 30 czerwca 2008 r. i otrzymał pozytywną opinię. .

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz zwrócił się z pytaniem, czy Radni mają pytania dotyczące podejmowanej uchwały.

Radni nie wnieśli żadnych dodatkowych uwag.

Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały.

***W wyniku głosowania uchwała została przyjęta /10 za, 2 wstrzymujące/.***

Uchwała stanowi załącznik Nr 13 do protokołu.

**e/**

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz poprosił Wiceprzewodniczącego Rady Krzysztofa Olecha o przedstawienie projektu uchwały w sprawie zamiaru likwidacji samorządowej instytucji kultury – Gminnego Ośrodka Kultury w Dębnicy Kaszubskiej.

Wiceprzewodniczący Rady odczytał projekt uchwały ( załącznik Nr 7 do protokołu).

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz poinformował, że projekt uchwały był opiniowany na posiedzeniu wspólnym komisji, które odbyło się 30 czerwca 2008 r. i otrzymał pozytywną opinię. .

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz zwrócił się z pytaniem, czy Radni mają pytania dotyczące podejmowanej uchwały.

Radna J. Karaś wyjaśniła obecnym na sali sołtysom, że zamiarem jest zmiana formy zarządzania w celu poprawy efektywności kultury na terenie Gminy.

Wójt poinformował, że są uwagi do funkcjonowania tych placówek i dlatego czynione są próby znalezienia innego rozwiązania tego problemu. Przed podjęciem ostatecznej decyzji będą odbywały się spotkania ze społeczeństwem gminy. W najbliższym okresie zaplanowane jest spotkanie z sołtysami i prosi, by na to spotkanie Sołtysi dostarczyli opinie Rad Sołeckich w tej sprawie. Intencją jest poprawa funkcjonowania placówek kulturalnych.

Radni nie wnieśli żadnych dodatkowych uwag.

Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały.

***W wyniku głosowania uchwała została przyjęta /10 za, 2 wstrzymujące/.***

Uchwała stanowi załącznik Nr 14 do protokołu.

**Ad 5**

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz poprosił Wiceprzewodniczącego Rady Krzysztofa Olech o przedstawienie Planu zbywania nieruchomości na terenie gminy Dębica kaszubska z dnia 17.06.2008 r. /załącznik Nr 8 do protokołu/.

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz poinformował, że Plan był opiniowany na posiedzeniu wspólnym komisji w dniu 17.06.2008 r. i otrzymał pozytywną opinię.

Zwrócił się z pytaniem czy Radni mają jakieś dodatkowe uwagi do planu.

Nie wniesiono żadnych uwag.

Przewodnicząca Rady Marian Adamowicz zarządziła głosowanie nad Planem zbywania nieruchomości na terenie gminy Dębica Kaszubska z dnia 17.06.2007 r.

***W wyniku głosowania plan zbywania nieruchomości został przyjęta jednogłośnie (12 za).***

## **Ad 6**

Przewodniczący Rady Gminy Marian Adamowicz poprosił Radnych o składanie interpelacji.

Radni nie wnieśli interpelacji.

## **Ad 7**

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz prosił o składanie wniosków, zapytań i informacji.

Radna J. Karaś zwróciła się z pytaniem o realizację uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Zakładu Gospodarki Komunalnej w spółkę oraz o realizację uchwały w sprawie reorganizacji szkoły.

Wójt poinformował, że zamiar przekształcenia ZGK w spółkę został wywołany planowanymi kosztowymi inwestycjami. W związku z nie przyjęciem do finansowania przez Ekofundusz budowy kanalizacji na terenie gminy nie wystąpią żadne większe inwestycje. Obecnie jesteśmy w trakcie szukania środków na to zadanie. Planujemy pozyskać środki z Urzędu Marszałkowskiego i rządowe. Przekształcenie miało na celu poprawę kondycji finansowej tej jednostki, doposażenie oraz poprawę sytuacji finansowej zakładu. Obecnie z kanalizacją chcemy wejść z projektem do RPO. Podejmując w chwili obecnej decyzję o przekształceniu, wejdziemy w zwiększone koszty (podatek VAT). Przekształcając teraz nic nie zyskujemy gdyż będziemy musieli zaplanować i odprowadzić podatek VAT do Urzędu Skarbowego. Przez cały czas analizujemy sytuację zakładu. Zakład przygotowany jest do przeprowadzenia przekształcenia i można to zrobić w każdej chwili. Uważa, że najważniejszym momentem będzie okres gdy będą się zbliżać prace kanalizacyjne. Wola Rady jest poprawa funkcjonowania ZGK. Gmina jest głównym partnerem tej jednostki, obecnie ze względu na zwiększenie kosztów utrzymania nie warto podejmować kroków w celu przekształcenia.

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz zwrócił się z pytaniem czy wiadomo jakiego rzędu byłby podatek VAT, który należało by odprowadzić do US. Podejmując decyzję o przekształceniu liczone się z tym kosztem.

Skarbnik zauważył, że nie jest to rezygnacja z tego planu, jest to tylko przesunięcie w czasie. Proces zostaje wstrzymany do końca października, to jest do czasu składania wniosków do RPO na kanalizację. Biorąc powyższe pod uwagę należy sądzić, że wszelkie prace w tym zakresie będą realizowane w przyszłym roku. W chwili obecnej przekształcenie jest ekonomicznie nieuzasadnione, gdyż za II półrocze będziemy zobowiązani do odprowadzenia 15% podatku VAT netto do Urzędu Skarbowego.

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz zwrócił się z pytaniem na kogo są wystawiane faktury na zakup betonu na modernizację dróg.

Skarbnik poinformował, że płatnikiem jest Urząd Gminy i jest to sprzedaż opodatkowana.

M. Klemiato – dyr. ZGK poinformował, że zakład jest przygotowany do rozpoczęcia prac przekształceniowych. Jego intencją jest by do końca roku zakończyć wszystkie prace w tym zakresie. Do momentu uzyskania wpisu nie może startować w żadnych przetargach. Zakład jako spółka na koniec roku na pewno odzyskał by część podatku VAT.

Skarbnik zwrócił się z pytaniem o wysokość dochodów osiąganych przez Zakład z tytułu usług świadczonych społeczeństwu i od gminy.

Dyrektor poinformował, że wszystkie usługi dla ludności obecnie świadczone są niezgodnie z przepisami. Z chwila przekształcenia będą legalne.

Skarbnik nie popiera stanowiska dyrektora.

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz uważa, że kontrola z Urzędu Skarbowego nie będzie obejmować zasadności usługi. Prosi o wyjaśnienie co traci Gmina jeżeli za zakup betonu Gmina I ZGK zapłaci 22% podatek VAT.

Skarbnik poinformował, że cena betonu będzie taka sama ale Gmina zapłaci podatek za usługę ZGK.

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz uważa, że jeżeli to będzie nasza spółka to można się w tej kwestii dogadać.

Skarbnik poinformował, że w sprawie ceny zawsze dogaduje się z ZGK.

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz uważa, że do końca roku nie ma co odwlekać tematu jest zdania, że ten proces należy już rozpocząć.

Skarbnik poinformował, że na wpis do Krajowego rejestru Sądowego oczekuje się około 3 miesięcy.

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz prosi o podanie ważniejszych większych prac, które zakład ma jeszcze wykonać na rzecz gminy.

Radny P. Pałubicki prosi o podanie miesięcznej kwoty jaka ponosi gmina za usługi wykonywane przez zakład.

Skarbnik poinformował, że w skali roku dla ZGK za usługi Gmina płaci 400 tys..

Przewodniczący rady M. Adamowicz uważa, że nie jest to powód by zaprzestać działań przekształceniowych. Uważa, że zakład powinien wykonać jak najszybciej wszystkie grubsze prace i wtedy należy wszcząć ten proces. Uważa, że od zakładu można w inny sposób odzyskać środki.

Radna J. Karaś zauważyła, że na dzień dzisiejszy status zakładu pozostaje bez zmian. Proces przekształcenia został przesunięty.

Przewodniczący Rady M. Adamowicz zauważył, że z uwagi na czas, by nie było za późno próbuje przekonać by ten proces nie był odkładany w czasie.

Radny P. Pałubicki uważa, że na dzień 01 stycznia 2009 roku zakład powinien być już spółką.

Przewodniczący Rady M. Adamowicz jest także zdania, że ten termin jest ostateczny jeżeli chcemy by startował on do przetargu na wykonanie kanalizacji.

Skarbnik uważa, że proces do tego czasu zostanie zakończony. Przetarg na budowę kanalizacji najwcześniej odbędzie się w lutym 2009 roku.

Przewodniczący Rady M. Adamowicz zwrócił się z pytaniem do dyrektora zakładu, czy przez okres 3 miesięcy jest w stanie jako prezes spółki zwiększyć przerób oraz czy widzi możliwość większej realizacji zadań na rzecz Gminy.

M. Klemiato prosi by się nie oszukiwać, że tym sprzętem nie jest w stanie zwiększyć przerób. Obecnie w rachubę wchodzi zlecenie prac podwykonawcom. Uważa, że można robić dużo więcej, i że warto przekształcać zakład w spółkę. Będzie inna jakość pracy i swoboda działania.

Radna J. Lejczak zwróciła się z pytaniem, czy zakład po przekształceniu w spółkę będzie otrzymywał dofinansowanie z gminy.

Przewodniczący Rady M. Adamowicz poinformował, że tak. Jednocześnie zauważył, że zakład po przekształceniu będzie miał inne szersze uprawnienia i będzie mógł zaciągać kredyty czy brać sprzęt w leasing.

Wójt zauważył, że nikt nie jest za wstrzymaniem procesu przekształceniowego. Temat jest w ciągłej analizie. Ta forma jest w kraju sprawdzona i nie ma sensu

obecnego stanu przedłużania w nieskończoność. Zapewnia, że do końca roku temat będzie zakończony. Zatrudnieni tam pracownicy oczekują tego, argumenty są za przekształceniem. Jeżeli chodzi o dofinansowanie to takie wsparcie będzie udzielane w miarę możliwości Gminy.

Przewodniczący Rady M. Adamowicz zwrócił się z pytaniem, czy oprócz podatku VAT są jeszcze inne powody, które przemawiałyby za przesunięciem terminu przekształcenia.

Wójt poinformował, że nie. Podatek VAT jest głównym argumentem.

Radny P. Pałubicki prosi o informacje w sprawie rozpoczęcia planowanych prac przy budowie sieci kanalizacyjnej.

Skarbnik poinformował, że w związku z tym, że Ekofundusz nie przyjął do realizacji tej inwestycji ( spowodowanej jest to tym, że działa do końca 2008 roku) rozpoczynamy na nowo całą procedurę. Z programem chcemy wystąpić do RPO. Pośpiech w tym temacie nie jest wskazany. Należy bardzo dokładnie przeanalizować montaż finansowy.

Wójt poinformował, że do końca roku będą znane wszystkie dane w tym zakresie i radni szczegółowo zostaną poinformowani.

M. Klemiato uważa, że temat przekształcenia nie powinien być odkładany, gdyż po podpisaniu aktu założycielskiego u notariusza spółka jest w organizacji, pełnomocnik lub prezes na tej podstawie będzie dopiero mógł załatwiać sprawy związane z rejestracją w KRS.

Radny L. Młyński zauważył, że spółka w organizacji nie może przystąpić do przetargu.

Wójt podkreślił, że termin końca roku jest ostateczny i zakład będzie już pełnoprawną spółką.

Sekretarz w sprawie przekształcenia szkoły poinformowała, że procedura przebiega normalnym trybem. Przedłużenie procedury nastąpiło z uwagi na pojawienie się jeszcze jednego związku zawodowego nauczycieli. W związku z tym, że wszystkie działające związki na naszym terenie muszą opiniować zmiany projekt został im przesłany i czekamy na opinię. Sprawa przeciągnęła się także przez Kuratorium. Cała procedura przewidziana jest na ½ roku, ma nadzieję, że na sierpniowej sesji temat będzie ostatecznie załatwiony. Cały czas pod uwagę jest brane powołanie zespołu, co w konsekwencji nie spowoduje dodatkowych kosztów funkcjonowania tej placówki.

Radna J. Karaś stwierdziła, że Komisja w ostatnim okresie nie miała możliwości analizowania tego tematu, jednak prosi by na sierpień przygotować to zagadnienie szczegółowo na posiedzenie komisji, gdyż będą chcieli zapoznać się z proponowanymi zmianami.

Radny P. Pałubicki prosi o zapoznanie z tematem dotyczącym budowy sieci kanalizacyjnej ( terminy, montaż finansowy). Prace w tym temacie są bardzo opóźnione. Wie, że za obecną sytuację nie jest winny urząd.

Wójt zwrócił uwagę, że od dwóch lat jest mowa o możliwości pozyskiwania środków na realizację zadań ze środków zewnętrznych. Są bardzo duże oczekiwania społeczeństwa w tym zakresie. Do chwili obecnej jednak brak szczegółowych wytycznych. Mając na uwadze potrzeby poszczególnych samorządów w tych zakresach należy mieć na uwadze fakt, że będzie bardzo ciężko uzyskać pomoc z zewnątrz. Trudno będzie się przebić. Cała nasza nadzieja w argumentacji. Nabór wniosków na realizację zadań związanych z budową sieci kanalizacyjnych rozpocznie się w miesiącu wrześniu. Terminy ulegały ciągłym zmianom. Pewne jest,



że w tym roku żadnych środków na te zadania nie będzie a z naszych nie warto zaczynać.

Skarbnik poinformował, że Ekofundusz zmienił kierunki dofinansowania. Obecnie z tych środków nie finansuje się budowy kolektorów. W związku z tym nasz projekt został odrzucony po wstępnej weryfikacji. Potwierdził, że w roku bieżącym nie będzie środków na to zadanie.

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz zauważył, że ten temat bardzo się opóźnia. Na ten rok były zabezpieczone środki. Obecnie nie wiadomo jakiego rządu środki będą nam potrzebne.

Skarbnik poinformował, że Komitet Wykonawczy Rozwoju Regionalnego będzie dyskutował na jakim obszarze będą realizowane projekty w ramach RPO a na jakim z PROW. Jest także szansa, że będą one się uzupełniać. Jest już przygotowana konstrukcja finansowa na to zadanie, która jest nawet korzystniejsza niż ta z EKOFUNDUSZEM. Możemy uzyskać dofinansowanie do 60%. Jednak jak zawsze jest ryzyko, że nie otrzymamy tych środków, są to decyzje polityczne.

Zastępca Przewodniczącego K. Olech zwrócił się z pytaniem dotyczącym zabezpieczenia hydrantów przed poborem wody przez nieupoważnione osoby.

Wójt poinformował, że zgodnie z przepisami ppoż. woda z hydrantów nie może być wykorzystywana do innych celów niż ppoż.. Z tego co się orientuje część hydrantów jest zabezpieczona.

Radny B. Rębas ponownie prosi o wykonanie prac estetyzacyjnych przy poboczach dróg. Prosi także o informacje dotyczące terminu pracy komisji w sprawie szacowania szkód w rolnictwie z powodu długotrwałej suszy.

Wójt poinformował, że w poszczególnych miejscowościach zatrudnione są osoby, które mają wykonywać prace porządkowe, jednak w tym zakresie jest brak efektów. Obecnie sołtysom przekazują dzienniki sołectw, w których mają zapisywać wszystkie czynności wykonywane na terenie sołectwa. Postara się by ten temat był załatwiony w krótkim okresie czasu. Odnośnie prac komisji ds. szacowania szkód poinformował, że 12 czerwca wystąpił do Wojewody z prośbą o powołanie komisji. Skład komisji został zaakceptowany. Obecnie do 07 lipca ustaliłem termin składania podań do urzędu o szacowanie strat. Ostatnie deszcze trochę poprawiły sytuację w rolnictwie ale na słabszych glebach straty mogą sięgać nawet 50%. Wystąpił z pismem do Instytutu Meteorologicznego o podanie fizycznych ilości opadów za miesiąc maj i czerwiec. Komisja rozpocznie prace za tydzień. Praca w komisji jest bardzo ciężka i będzie apelował, by członkowie komisji uczciwie podeszli do tego tematu. Obecnie od 01 lipca rolnicy mają obowiązek ubezpieczać swoje plony. Ubezpieczyciel przejmie wszelkie roszczenia wynikające z takich sytuacji.

Radny P. Pałubicki zauważył, że taka sytuacja w rolnictwie występuje tylko na terenach Wielkopolski i Pomorza.

Radny L. Młyński prosi o interwencje w sprawie załatwienia dziur na drodze przed mostem w Jaworach oraz w Budowie na wysokości posesji Nr 36. Jednocześnie poinformował, że z uwagi na sprawy osobiste z dniem 01 września 2008 roku złoży rezygnację z pełnienia funkcji radnego.

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz prosi by na następnej sesji przygotować informację dotyczącą obowiązków właścicieli posesji wynikających z przepisów o utrzymaniu czystości.

Radny B. Rębas prosi o zabezpieczenie hydrantów w jego terenie. Prosi także o rozważenie możliwości organizowania konkursów na najładniejsze pod względem estetyzacji sołectwa.

Przewodniczący Rady M. Adamowicz natomiast uważa, że powinien być konkurs na najładniejszą posesję.

Wójt uważa, że każda forma zachęty właścicieli posesji jest wskazana. Najtrudniej dotrzeć do wspólnot w blokowiskach, ich aktywność jest najmniejsza. Samorządy także mają przyjęte różne formy zachęty. Gmina Słupsk na przykład udziela kredytu na termoizolację. Także uważa, że należy nagradzać te osoby, które dbają o estetykę.

Przewodniczący Rady M. Adamowicz zauważył, że nie zawsze trzeba dużych nakładów finansowych, by osiągnąć pożądaną efekt estetyczny.

Radna J. Karaś prosi o informacje dotyczącą odpowiedzialnych za udrożnienie studzienek kanalizacyjnych na ulicy Skarszewskiej.

Wójt zauważył, że jest tam źle wyprofilowana droga co powoduje, że woda nie spływa.. Wadą jest także to, że studzienka kanalizacyjna łączona jest ze studzienką odprowadzającą wodę.

M. Klemiato zauważył, że jest to droga powiatowa. By poprawić w tamtym rejonie odprowadzenie wód opadowych należy „rozpruć” asfalt i wprowadzić rury do odprowadzania nadmiaru wód.

Radna U. Frankowska prosi o informacje, kiedy rozpoczną się prace przy przełożeniu chodnika od ulicy Zjednoczenia w kierunku osiedla Zajęcza.

Wójt poinformował, że obecnie priorytetem jest budowa drogi do Skarszewa Górnego. Prace przy chodniku będą wykonywane na pewno w roku bieżącym. Na dzień dzisiejszy nie wie jeszcze po której stronie. Do wykonania są także prace przy budowie boiska w Krzywaniu.

Radna U. Frankowska zwróciła uwagę na fakt, że przy śmietniku na Zajęczej ktoś złożył stare, zużyte opony. Prosi by zostały one uprzątnięte.

M. Klemiato zauważył, że pod tamte kosze trafia najwięcej różnego zużytego, niepotrzebnego sprzętu i trudno utrzymać tam porządek. Nie potrafi nad tym zapanować. Na bazie ZGK jest już wszystko począwszy od mebli do zużytego sprzętu elektrycznego.

Wójt uważa, że jest wytyczone to miejsce, i że tam gromadzi się te niepotrzebne rzeczy. Lepiej, że gromadzone są w jednym miejscu a nie wywożone są przez użytkowników do lasu. Prosi by Dyrektor uprzątnął teren wokół śmietnika na ulicy Zajęczej.

Radna U. Frankowska prosi także o informację czy droga na basen jest już naprawiona.

M. Klemiato poinformował, że nie. Obecnie nie ma tam tragedii, jest przejezdna. Najważniejszym problemem jest znalezienie sposobu na jej odwodnienie. Koncepcję w tej sprawie ma przygotować pan Gardzielewski.

Radny P. Płubicki zwrócił się z pytaniem, czy od ZGK można rolnik wykupić wodę z hydrantu, którą wykorzystaliby do przeprowadzenia zabiegów ochronnych i pielęgnacyjnych na polach.

M. Klemiato poinformował, że woda z hydrantów zgodnie z przepisami stanowi sieć zabezpieczenia ppoż. W uzasadnionych przypadkach istnieje możliwość sprzedaży pod nadzorem.

Radny P. Pałubicki zwrócił się także o udzielenie informacji w sprawie zabezpieczenia dostępu do wody osobom, którym odcina się wodę za zaległości.

M. Klemiato poinformował, że obecnie przepisy się zmieniły. Zakład ma obowiązek na 30 dni przed odcięciem powiadomić dłużnika o zamiarze. Jako miejsce poboru wskazuje się bazę ZGK, gdzie w godzinach od 7 do 15 można zakupić wodę.

Przewodniczący Rady M. Adamowicz zwrócił się z pytaniem ile w roku bieżącym ZGK zamontowało wodomierzy u odbiorców prywatnych.

M. Klemiato poinformował, że do chwili obecnej około 50, ma nadzieję, że do końca lipca ta ilość wzrośnie do 100. Z jego informacji wynika, że zapotrzebowanie jest na 700. Prace przedłużają się z uwagi na brak ludzi. Problemem jest także to, że zainstalowane wodomierze są nie legalizowane. Wszystkie ujęcia są opomiarowane. Prace w tym zakresie wykonywane są na bieżąco.

Sekretarz poinformowała, że ma opracowaną informację dotyczącą wyników testów kompetencyjnych. Jeżeli radni są zainteresowani tymi tematami to prosi by się do niej zgłosić i zapoznać się z tymi materiałami.

Radna J. Karaś poinformowała, że członkowie jej komisji są zainteresowani i ten temat zostanie omówiony na najbliższym posiedzeniu komisji.

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz poinformował, że zgodnie z ustaleniami z ostatniej sesji wziął udział w wizji lokalnej w miejscowości Kotowo, w celu wyjaśnienia pisma skierowanego do Rady przez Pana Smutka. Zapoznał radnych z ustaleniami wizji. Przewodniczący Rady Marian Adamowicz zapoznał radnych z treścią przygotowanej odpowiedzi na to pismo /załącznik Nr 9 do protokołu/.

Radni nie wnieśli uwag do treści pisma.

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz poinformował, że w miesiącu lipcu nie planuje się sesji Rady Gminy. Najbliższa sesja jest planowana pod koniec sierpnia.

## **Ad 8**

Marian Adamowicz Przewodniczący Rady Gminy o godzinie 14<sup>45</sup> dokonał zamknięcia obrad sesji Rady Gminy po wyczerpaniu porządku obrad.

Protokołowała:  
Teresa Kozdroń-Kołącka

**Przewodniczący  
Rady Gminy  
/ -/Marian Adamowicz**